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Szülőföldünk, az Ipoly folyó által határolt kis palóc régió, három Szent István-
szoborral is büszkélkedhet. Ipolynyék és Apátújfalu után tavalytól immár a nagy-
csalomjai parkban is ott áll államalapító királyunk szobra. Mondhatnánk azt tehát,
hogy a palóc magyarok nem felejtették el azt az örökséget, melyet több mint ezer
évvel ezelőtt Szűz Mária oltalmába ajánlott első szent királyunk. De mi is ez az
örökség, melyet annyira kell félteni, óvni, megtartani? Elsősorban talán az a felis-
merése Istvánnak, hogy a kereszténység felvétele adja meg ennek a nemzetnek azt
a pajzsot, mely egy kis nemzetként Európa szívében védelmet biztosít majd szá-
munkra. Azonban ez a védelem nem mástól, hanem önmagunktól ered, hiszen
éppen mi védtük évszázadokon át itt, a Hadak útján Európát tatártól, töröktől,
önmagunkat labanctól, némettől, szovjettől, kommunistától és napjainkban a li-
beralizmus mocskától, mely úthengerként viselkedve tarol le nagy, európai, a
kereszténységet megtagadó, elhagyó, eladó, más kultúrára cserélő nemzeteket.
Láthatóan elesett már Németország, Franciaország, Svédország és számos
nyugat-európai állam, mely nem mérte fel megfelelően ennek az új izmusnak a
veszélyét. Magyarország – Szent István szellemében és örökében – még kitart, bár
a belső hazaárulók, a külföldről fizetett zsoldban politizáló ügyködők hada már
döngeti a kapukat, és bomlasztja a belső, egyelőre még erősnek tűnő egységet.
A kereszténység felvétele tehát a legjobb döntése volt az akkori királyunknak,
hiszen nemcsak nevet adott ennek a kis, keletről idevándorolt népnek, de biztosí-
totta azt is számára, hogy megkapaszkodjon ebbe a vérrel áztatott földbe. Hazánk,
a Kárpát-medence mindig is felvonulási területe volt a portyázóknak. Természeti
kincsei, a Kárpátok hegyei által körülhatárolt védett síkságai, völgyei, folyói, ter-
mészetes vizei ma sokkal többet érnek, mint valaha. Olyan gócpontja ez
Európának, melyre mindenkinek fáj a foga, de birtokolni egyelőre a magyarokon
kívül nem tudja senki. Bár Trianonban megcsonkították az ezeréves államunkat,
az új geopolitikai határok nem szüntették meg a nemzet határait, melyet Szűz
Mária oltalmaz, a keresztény hitünk ma is egységesen erős kapocsként összetart-
ja a szétszakított nemzetrészeket. Ez tehát az az örökség, mely megkerülhetetlen
abban, hogy megtartsuk ezt a nemzetet. Jó erre emlékezni, közösen, az állam-
alapítás évfordulójához közeledve. A ma élő magyar közösségeknek nemcsak
kötelessége, hanem feladata is, hogy Szent István oltalmazó örökségét ne pazarol-
ja el. Ki-ki a maga helyén és tudásával hozzátehet ehhez az örökséghez, gyara-
píthatja, óvhatja, magasztalhatja. A kis régiónkban, szűkebb szülőföldünkön mi is
megtesszük ezt évek óta. Imádságok, szoboravatások, megemlékezések formájá-
ban. Hogy az elvetett mag mindig és újra szárba szökkenjen, majd jó termést hoz-
zon. Hagyományosan ilyenkor tartja a magyarság az új búza és az abból sütött új
kenyér ünnepét is. A „mindennapi kenyerünket add meg nekünk ma” a Miatyánk
égig hallatszó imádságában itt szó szerint értendő. Ezer év egy pillanat. Bár
visszanézve rá úgy tűnhet, gyorsan elszaladt, a történelem viszont azt üzeni,
figyelmeztet minket, hogy minden időben hitünkben megerősödve kell küzdenünk
a megmaradásunkért. Mint mindig, Európa megmaradásáért is, mely vagy
keresztény lesz, marad, vagy nem lesz, és eltűnik a liberalizmus mocskában,
partjait elmosó tengerében. Vigyázzunk Szent István örökére, s gyarapítsuk azt
imákkal, alázattal és közösségi szolgálattal hitünk oltalma alatt.

Hrubík Béla
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„Tartsd  mind ig eszedben,  hogy m inden ember azon os
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és a gyűlölség.. ..”

Szent István király
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Ebben az évben emlékezünk a magyar irodalom és
drámaköltészet kiemelkedő alakjára, Madách Imrére, mégpedig
születésének 200. évfordulójára.

A Csemadok Bussai ASZ vezetősége úgy határozott, hogy
egy Madách-emléknap keretében méltóképpen emlékezzünk
régiónk jeles szülöttére. Hiszen Madách a saját maga egysze-
rűségével egy igen nagyszerű ember volt. Író, ügyvéd, politikus,
és nem utolsósorban magyar költő, aki Nógrád földjén született,
élt és alkotott. Erre természetesen büszkék vagyunk, mert ver-
sei és drámái a mai napig is élnek az irodalomban. Alsósztrego-
ván született 1823. január 20-án, és a kastély parkjában van
eltemetve. Az alsósztregovai kastély gyönyörűen felújított,
látványos helyiségei emlékeztetnek élete egyes epizódjaira.

Augusztus 5-én a délelőtti órákban gyülekeztünk, stílu-
sosan a Madách hídon, ahol az ünnepi köszöntő elhangzása
után Az ember tragédiája c. drámájából hangzott el részlet,
majd Madách rövid életrajzával ismerkedhettünk meg. Egy
ének majd egy vers elhangzása után „megkoszorúztuk” az
Ipolyt (az Ipoly vizén úsztattunk egy koszorút), végül gyer-

tyát gyújtottunk a Nepomuki Szent János-
szobornál és felhangzott a Nélküled c. dal
is. A kultúrműsor után a csónakázás rajon-
gói felkészültek arra, hogy elinduljanak, és
megcsodálják az Ipoly folyó látványossá-
gait. 7 kenu telt meg, és azzal a tudattal
indultak útnak, hogy 2-3 óra kemény evezés
vár rájuk, amíg Bussán partot érnek. Bátra-
ké a szerencse, én – sajnos – nem tartozok
közéjük. 

Végh Zoltán polgármester úr a vízre
szállás előtt röviden ismertette a részt-
vevőkkel a biztonsági előírásokat, ellátta
őket tanácsokkal, valamint elmondta
tapasztalatait. A kimerítő út után végül is
fáradtan, de nagy élményekkel gazdagodva
szerencsésen értek partot Bussán. A lak-
tanya udvarában frissítő és finom lecsó
várta a csónakázókat, valamint az ünnepi

gyülekezetet is. Tartalmas és sokunknak felejthetetlen nap volt
ez. Elégedettek voltunk, mert megtettünk mindent azért, hogy
közösen emlékezzünk Madách Imrére, sőt, mivel köztudott,
hogy Madách sokat sétált az Ipoly partján, lehet, éppen azon a
helyen emlékeztünk rá 2023. augusztus 5-én, ahol a nagy író is
megfordulhatott.  

A Csemadok Bussai ASZ vezetősége nevében köszönetet
mondok mindenkinek, aki részt vett ezen a rendezvényen.
Külön köszönet Végh Zoltán polgármester úrnak, aki szabad-
idejét nem sajnálva csatlakozott hozzánk, és támogatta a
csónakázást és a frissítőt egyaránt.

Bombor Ivett

Madách Imrére emlékeztek Bussán

Lassan közeleg a strandszezon vége, de a nyár folyamán
bizonyára sokan kerestek felüdülést a fürdők hűsítő kültéri
medencéiben. Valaha nemcsak helyből vagy a környékbeli
településekről, hanem távolabbi vidékekről is felkeresték a
szép természeti környezetben található ipolynyéki
strandfürdőt. Mivel hosszú évek óta nem üzemel, így már
csak szép emlék marad a fürdő egykori látogatóinak
emlékezetében. A mellékelt fotó valamikor a múlt század 90-
es éveiben készült.

Kép és szöveg: -bgy-

Már csak emlék
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Szakmai előadások Ipolynyéken

2023.7.14-én Ipolynyéken,
a helyi kultúrházban került sor
azon szakmai előadások meg-
tartására, ami Bakler József úr
kezdeményezésére jött létre.
Négy – Magyarországon és
külföldön is – igazán neves
orvosprofesszor/nő tartott
nívós előadást a szakmájához
kapcsolódóan, illetve a meg-
hívott vendégek között is
neves szakemberek foglaltak
helyet mind Magyarországról,
mind Szlovákiából.

A kellemesen meleg nyári
délutánon igazán sokan jöttek
össze, akik kíváncsiak voltak
az előadásokra. Baksa Krisz-
tián polgármester úr nyitotta
meg az eseményt, aki kiemelte
az egészség fontosságát, kö-
szöntötte a vendégeket, majd a
helyet a helyi hagyományőrző
énekkarunk, a Palóc népdal-
csoport vette át, akik dalos
egyveleggel tették színesebbé
az eseményt. Ezt követően az

est fővédnöke, Ing. Balík Péter miniszter úr szólt pár szót, aki
örömmel fogadta felkérésünket a fővédnökségre. A miniszter úr

megköszönte a felkérést, már
másodízben látogatott el hiva-
talosan a járásunkba, s nem
felejtette el ezt a régiót, köz-
vetlenül szólt a jelenlevőkhöz,
hangsúlyozva, hogy szívén
viseli régiónkat, és működése
alatt igyekezni fog segíteni.

A régiófejlesztési miniszter
úrtól aztán Szentpéteri Eszter
vette át a szót, aki parádésan
moderálta az eseményt. Első-
ként férjét, prof. dr. Polgár

Csabát kérte fel az előadás megtartására, aki „A rákbetegségek
megelőzése, szűrése és kezelése” címmel egy igazán átfogó,
mindenre kitérő és teljes képet adott a rákos betegségek
típusairól, a szűrések létfontosságáról és a jövőről – mi várható,
milyen kezdeményezések vannak az orvostudományban e téren.
Őt prof. dr. Tenke Péter, az urológia legjobbja követte,
előadásának témája: „Az urológia és a robotsebészet”.
Fantasztikus dolgokat mondott mindkét témában az urológia

fontosságáról, jövőjéről, illet-
ve a robotsebészet hatékony-
ságáról, gyorsaságáról és pro-
fesszionalitásáról. A soron kö-
vetkező előadást dr. Madurka
Ildikó Eszter klinikai főorvos
tartotta „Tüdőátültetés Ma-
gyarországon, jelen-múlt-jö-
vő” tematikában. Előadása –
ahogy a többi esetben is –
mozgóképekkel volt illusztrál-
va, s száraznak egyáltalán nem
volt mondható. A doktornő
nemcsak tényeket közölt, hanem érdekességekkel is színesítette
előadását, közvetlen személye és előadásmódja mindenki
érdeklődését felkeltette. Végül, de egyáltalán nem utolsósorban,
a szívátültetés elismert szaktekintélye, dr. Daróczi László
tartotta meg előadását, „Szívátültetés Magyarországon”
témában tartott bravúros összegzést, kiemelve, hogy bár minden
szervünk fontos, mégis a szív
az, ami nélkül lehetetlen az
élet, tehát ennek kezelése is
szó szerint életbevágó. Elő-
adásából kiderült, hogy a szak-
emberek folyamatosan dol-
goznak azon, hogy a szívvel
kapcsola tos betegségeket
minél hatékonyabban tudják
kezelni, gyógyítani.

Nehéz volt megszólalni az
előadások után, de az érdeklő-
dőknek lehetőségük nyílt fel-
tenni a témákba vágó kérdéseiket, párbeszédet folytatni az
előadókkal, akik természetesen minden érdeklődést kielégítve
válaszoltak a kérdésekre, így kitérve olyan dolgokra is, ami az
előadásokból időszűke miatt kimaradt.

Hiszem, hogy aki hallgatóként megtisztelte az eseményün-
ket, magvas gondolatokkal, bizakodással és megnyugvással tért
haza – hiszen az orvostudomány folyamatosan fejlődik, az
orvosok emberközpontúak, a kutatások és eredmények pedig
egyértelműen reményt keltőek.

Ezúton mondunk köszönetet még egyszer Bakler József
úrnak, akinek kezdeményezésére valósult meg ez az esemény.
Neki és minden előadónak további jó munkát, szakmai sike-
reket és csodás gyógyításokat kívánunk!

JTÁ
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F al un a p  I p o l y k e s z i n

Zeneszó és szórakoztató programok sokasága várta a láto-
gatókat Ipolykeszin. Teret kaptak a helyi és határon túli fellépők
is augusztus 12-én. A résztvevők láthatóan nagyra értékelték az
eseményt, hisz a Covid után már mindenki szórakozni vágyott.
A gyerekeket ugrálóvár várta a kultúrház melletti parkban,
amely a kicsik legnagyobb örömforrása volt. A helyiek laktató
ételekkel vendégelték meg a fellépőket és az érdeklődőket,
amelyet a helyi tehetséges szakácsok készítettek el. Tehát étlen,
szomjan nem maradt senki, mert vad- és sertésgulyásból,
halászléből és káposztalevesből válogathattak.

Böjtös Ildikó megbízott polgármester asszony köszöntő
beszédében kiemelte a rendezvény közösségépítő erejét, továb-
bá köszönetet mondott a támogatóknak és a helyieknek, aki
részt vettek a falunap megszervezésében.

Jámbor László megyei képviselő elhozta a megyei elnök
üzenetét, és méltatta a helyiek vendégszeretetét. Beszédében
kiemelte, hogy ilyen rendezvényeken az emberek közelebb
kerülnek egymáshoz, mert a koronavírus-járvány idején
elhidegültek egymástól. Smitnya Sándor, testvértelepülésünk,
Dejtár polgármestere a két falu pozitív kapcsolatáról beszélt,
amit fontosnak tart tovább építeni. Jozef Slavkovský helyi
plébános megáldotta a rendezvényt. Beszédében kiemelte a
falunap fontosságát, ami lehetőséget nyújt az új baráti kapcso-
latok kialakítására.

A gazdag délutáni program összeállításában gondoskodtak
arról, hogy minden generáció megtalálja a kedvére való műsort.
Penke Hajnalka egy szép verset adott elő Ipolykesziről. A helyi
óvodások műsora után fellépési lehetőség volt biztosítva a
Margit és Annus pletykás asszonyoknak, akik testvér-
településünkről, Dejtárról érkeztek. A fellépők között hallhattuk

Bicskey Rita helyi énekest, majd a nagycsalomjai iskolások
énekes és hangszeres műsorát, amit Böjtös Nati kellemes hangú
énekes műsora követett Šimko Aurel és Cibuľa Dominika
gitárkíséretében. Csinger Gabriella magyaros – hazafias dalokat
énekelt. Mészáros János pedig klarinéttehetségét bizonyította
műsorában. Bolgár Enikő diplomamunkájából összefoglalót
hallhatott a közönség a ragadványnevek vizsgálatáról Ipoly-
keszin. A nap csúcspontja a helyi Aranyeső csoport fellépése
volt. Fergeteges hangulatot teremtett Páldi József, aki fia, Attila
közreműködésével a Honky Tonk Women című dalt adta elő,
amit a közönség tapsviharral fogadott. Básti János helyi
nótaénekes műsorát a Húros Banda népzenei műsora követte a
Sendergő Néptáncegyüttes táncosaival. Az est fénypontja a
szőke, kékszemű popcsillag, Gyémánt Valentin koncertje volt,
akit a közönség a Dáridó és a Szuper buli c. televíziós műsorban
ismert meg. A karizmatikus kisugárzású énekes megjelenésére
hangosabban dobbantak a szívek, hiszen nincsen olyan, a
romantikus és gyengéd érzelmekre fogékony hallgató, aki
közömbös tudna maradni a kellemes megjelenésű, bársonyosan
simogató hang hallgatása közben. Személyében nemcsak egy jó
hangú énekest ismertünk meg, hanem egy érzelmileg nyitott,
tiszta lelkű, őszinte, öntudatos, igaz magyar úriembert. A fer-
geteges koncertet a Flashjet zenekar koncertje és az utcabál
követte. 

A helyiek és más településről érkezettek végre találkoztak
egymással kulturális téren, alkalmuk volt együtt szórakozni, és
tapasztalatot cseréltek. A keszieknek és Kesziért megrendezett
falunap pozitívum, és bízunk a folytatásban.

Kissimonyi Beatrix
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Hat a lma s   é r d e k l ő dé ss e l  k í s é r t  f a lu n a p

„Európa mindenki otthona“ jelszó
alatt augusztus 12-én került sor Szlovák-
gyarmaton a nemzetközi testvértelepülési
találkozó jegyében megrendezett  falu-
napra. A község főterén felállított hatal-
mas szabadtéri színpadon Árvay Denisa
polgármester asszony nyitotta meg az
ünnepséget, és üdvözölte a mellette felso-

rakozó testvértelepülések polgármestereit,
képviselőit. Balassagyarmat, Nógrád-
marcal, Iliny (Nógrád vármegye),  Kará-
csond (Heves vármegye), a Nyitrai járás-
beli Golianovo (régi nevén: Lapásgyar-
mat), valamint a Zsolna mellőli Kotešová
települések képviselői nagy elismeréssel
szóltak a szlovákgyarmatiakkal évek óta

tartó baráti és gyümölcsöző  kapcsolatok
jelentőségéről.

A megnyitó és üdvözlő beszédek el-
hangzása után kezdetét vette a meghívott
zenei együttesek műsora. Elsőként a ma-
gyarországi Pedrofon zenekar produkció-
jának tapsolhatott a közönség. Őket a 40
éve alakult LOJZO zenekar követte a szín-
padon. A cseh Modern Talking revival is
belopta magát a nézők szívébe, akárcsak
Lukáš Adamec énekes és zenekara.

Külön is említést érdemel, hogy ha-
talmas érdeklődés kísérte a zenei prog-
ramokat, hiszen a mintegy 3500 emberrel
szó szerint zsúfolásig megtelt a tér, ahol
a Megafon Mega Partyval zárult a falu-
napi rendezvény.

A kísérőprogramok között volt kis-
vonatozás, fotósarok, a gyerekeknek pe-
dig az ilyenkor szinte elmaradhatatlan
körhinta, ugrálóvár, arcfestés. Mint  min-
den évben, a tombolahúzás során ezúttal
is  rengeteg tomboladíj talált gazdára.

A rendezvény támogatói voltak:
EACEA, Besztercebánya Megye Önkor-
mányzata és nem utolsósorban Szlovák-
gyarmat Önkormányzata.   

A műsort immár hagyományosan
Čizmárik Anita és Bodzsár Gyula vezette.

-ár- 
Fotók: Čižmáriková Anita

2023. július 22-én Ipolyszécsénykén újra, sokadjára meg-
rendezésre került az „Üzen a múlt”. Most jöhetnének sorban
azok a fellépők, akik részt vettek ezen a rendezvényen. Először
még ízlelgessük ezt az üzenetet a múltból. Soknak a
menyecskeruha vagy a népdal, esetleg a cimbalom vagy ehhez
hasonló régi dolgok jutnak eszébe. Elődeink nem csak ezeket
hagyták ránk. De akkor mit, mi az, ami még belegondolható?
Leírom most, hogy is zajlott ez a július 22-e.

A falu úgymond aktívabb magja, reggel 8 órakor gyüle-
kezett a kultúrháznál. Az asszonyok serényen nekiláttak a zöld-
ségpucolásnak. A férfiak beállították a katlanokat, befűtöttek
alájuk, hogy minél előbb rotyoghasson a gulyás. A férfiak azon
része, aki nem szakácskodott, az sátrat épített, padot hordott. És
ebben a konyhán felszabadult asszonyok is segítettek. Nem
célom, hogy terjengő és unalmas legyen a cikk, de csak így
érthető meg, valójában miről szól ez a nap. A lényeg, hogy
együtt csináltuk, együtt, egy szívvel, egy lélekkel, örömmel.
Szeretettel vártuk az ide érkező fellépőket, akik között ott volt

az ipolynyéki, ipolynagyfalui, drégelypalánki és nem utolsósor-
ban az ipolyszécsénykei hagyományőrző csoport tagjai is. A
Kiss Zenészek csodálatos koncertjét mindenki ámulattal hall-
gatta. Reményt öntve a lelkekbe, hogy a jövő nemzedék szívé-
ben él még a zene szeretete. A nap sztárvendége Éliás Gyula
volt, aki fantasztikusan jól hangszerelt koncertet adott. A kon-
cert után hajnalig tartó mulatság volt.

Valóban egy csodálatos nap volt és üzenet. Ezt elődeink is
így csinálták jóban, rosszban, hóban, fagyban, tűzoltásban,
mulatságban együtt, egymással, egymásért, és nem csak magun-
kért, hanem a jövő nemzedéknek hagyatékként. Végezetül
minden résztvevőnek köszönet, hogy megtisztelt jelenlétével, a
segítő személyzetnek erőt, lelkesedést, hogy még sok ilyen ren-
dezvény létrejöhessen.

Gergely Anikó

Ü z e n  a  m ú l t
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Palóc Ételek Fesztiválja, emléktábla-avatással

Mondhatnánk csodálkozva: hogy szalad az idő! Másfél
évtizeddel ezelőtt Kőkesziben a futballpálya melletti topo-
lyosban került első alkalommal megrendezésre a Palóc Ételek
Fesztiválja Molnár Csaba ötletének és kezdeményezésének
köszönhetően.

Idén július 29-én immár 15. évfolyamához érkezett ez az
egyre színvonalasabb és nagy érdeklődéssel kísért gasztronó-
miai rendezvény. A kultúrház és a szabadtéri színpad közti
tágas téren foglaltak helyet a helyből és a környéki falvakból,
illetve a Nógrád vármegyei Nagylócból és Heves vármegye
Nagykökényes településéről érkezett főzőcsapatok. Még soha
ennyi – 21 – csapat nem nevezett be a versenybe.

Amíg rotyogtak a finomabbnál finomabb ételkülönleges-
ségek a katlanokban és az üstökben, addig Bobál Kornél ma-
gyar nótákkal, ismert slágerekkel szórakoztatta a serénykedő
szakácsokat, no meg a folyamatosan érkező látogatókat.

Kora délután vette kezdetét a fesztivál kulturális programja,
amelyhez megnyitójában Pixiádes László polgármester jó
szórakozást és kellemes időtöltést kívánt, de előbb felhívta a
jelenlévők figyelmét, hogy a kultúrműsor kezdete előtt emlék-
tábla-avatásra kerül sor a falu jeles szülötte, Méhes Mózes
genealógiai, azaz családtörténeti író emlékére, aki 1885.
március 29-én Kőkesziben  látta meg a napvilágot.

A helyi önkormányzat jóvoltából elkészített emléktábla
leleplezése előtt Dovicsin Denisza emlékezett Méhes Mózesra,
aki 1912-ben tornóci szolgabíró, majd a legfőbb állami szám-
vevőszék tanácselnöke volt Budapesten. Kapcsolata a szülő-
földdel, Kőkeszivel és Nagycsalomjával ezek után sem szakadt
meg.

A Palóchonban címmel megjelent könyvét ekképp bocsáj-
totta útra: „Egy soha vissza nem térő világ boldog fiatalságának
emlékeiből szövődött a könyv, amely /.../ Palócföld lakóinak
lelkét és hangulatát tükrözi vissza.“ Méhes Mózes a palóc
elbeszéléseivel kapcsolatban így írt: „Elhatároztam, hogy a régi
kedves emlékekhez hozzáfűzve a jelenben történteket, meg-
rajzolom szülőföldemet, ahol fiatal éveimet éltem. És hogy
ebből ne térkép vagy földrajzi tanulmány legyen, a jó palócok
közül egyes emberek gondolkozását rajzolom meg személy
szerint, akik ott éltek és élnek ma is a lankás-dombos, vadvirá-
gos Palócföldön. Mert a palócföldi emberben valóban van nap-
fény, derű, ravaszság, jókedv, borongás, jó szív és bölcselkedés
annyi és olyan, mint talán sehol máshol.“

Ehhez talán már csak annyit lehet hozzátenni, hogy
bizonyára Méhes Mózes jól ismerte és szerette is a palóc

ételeket, így aztán a Palóc Ételek Fesztiválja jó alkalmat kínált
arra, hogy halálának 70. évfordulóján a helyi önkormányzat
rövid megemlékezéssel és táblaavatással tisztelgett jeles szülöt-
tének. Pixiádes László polgármester és Bojtoš Marian alpol-
gármester leplezte le a kultúrház falán található emléktáblát, és
elhelyezte az emlékezés koszorúját.

Ami pedig a szórakoztató műsort illeti, a hegyaljai
Nevenincs néptáncegyüttes lépett elsőként színpadra. Doncsné
Bojtos Katalin irányítása mellett magyarbődi táncokat mutattak
be a népviseletbe öltözött fiatalok. Ezután Molnár Csaba lépett
a szabadtéri színpad mikrofonjához, hogy röviden felelevenítse
a fesztivál kezdeti éveit, és jóleső érzéssel állapította meg, hogy
az általa elvetett mag jó földbe került, amit az is bizonyít, hogy
szűkebb pátriája legrangosabb gasztronómiai rendezvényévé
nőtte ki magát a Palóc Ételek Fesztiválja.

A műsor további részében Jánoska Barbi hárfajátékát
élvezhette a közönség, őt követte a nagylóci Eben Guba(Ikka)
Band fellépése közkedvelt slágerek előadásával. A kora esti
órákba a Groove House zenei formáció szórakoztatta a nagy-
érdeműt, de még előtte a főzőverseny kiértékelésére került sor.

Az öttagú zsűrinek (Húšťava Adrienn, Ádám Tímea, Vízi
Mária, Jámbor László) Nagy Zsófia elnök, gasztronómiai
szakértővel az élen, bizony nem volt könnyű dolga a döntés
meghozatalában. A főzőverseny győztese a kőkeszi BORBI
csapat lett a nokedlivel és kapros mártással készült palóc
pörkölttel. Különdíjban részesült a nagylóci főzőcsapat (töltött
káposzta), a Magyar Fórum csapata (palócgulyás, köményma-
gos lángos), valamint a Szövetség és a Szlovákiai Agrárkamara
közös csapata (marhalábszárpörkölt nokedlivel).

Talán az eredményhirdetésnél is izgalmasabbnak bizonyult
a tombolahúzás, hiszen negyven értékesebbnél értékesebb díj
várt gazdára, fődíjként az Elektro Zolo ajándéka, egy nagy-
méretű hűtőszekrény, de a községi hivatal díját, egy nagy kép-
ernyőjű televíziót is sokan szerették volna megnyerni.

A számos ételkülönlegességet felvonultató és mindvégig jó
hangulatú gasztronómiai rendezvény hajnalig tartó retródiszkó-
val zárult.

Mindenképpen említést érdemel, hogy a fesztivál ideje alatt
a kultúrházban élénk érdeklődés kísérte a Gemer Marek ügyes
keze alól kikerült csodás modellek és makettek kiállítását.

B.Gy.
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Augusztus első szombatja már a haj-
nali órákban égzengéssel, villámlással,
helyenként viharos széllel és kiadós
csapadékkal indult szűkebb pátriánkban
is. A szabadtéri rendezvények szervezői
gyakran és reménykedve kémlelték
az eget, hátha megembereli magát az
időjárás, és legalább a délutáni órákra
kegyeibe fogadja a falunapi programok
szereplőit, látogatóit.

Ebben reménykedtek Óvárban is a
helyi önkormányzat képviselői Kanyó
Attila polgármesterrel az élen, és termé-
szetesen a kisegítő személyzet, a hang-
technikusok, és nem utolsósorban a
Nógrád Szívében Folklórfesztiválra
érkező fellépő csoportok és együttesek,
és persze a jónak ígérkező szórakoztató
műsor iránt érdeklődő helyiek és
környékbeliek.

A délután három órára meghirdetett
szabadtéri szentmisét is megzavarta az
éppen akkor kezdődött és sokáig szűnni
nem akaró záporeső, amely jócskán kés-

leltette a szórakoztató műsor kezdetét.
Miután elállt az eső, a sportpályán
felállított színpadon elsőként a Csemadok

Ipolynyéki Alapszervezete Palóc Népdal-
csoportja mutatkozott be egy színes nép-
dalcsokorral. A Csemadok Bussai Alap-
szervezetének Melódia női énekkara
Bombor Ivett vezetésével közkedvelt
régi slágerekkel örvendeztette meg a
közönséget. A műsor további részében
feltörekvő és tehetséges felvidéki zené-
szek léptek színpadra. Elsőként a tíz
évvel ezelőtt alakult  ipolybalogi Kiss
Zenészek mutatkoztak be Csáky Máté
vezetésével. Szólót énekelt Böjtös
Natália és Hlavács Réka. Ugyancsak

Ipoly menti zenészekből verbuválódott a
2020 óta működő Kingfishers zenei for-
máció. Mind a két együttes repertoárja
elnyerte a közönség tetszését. A Máté
Péter-díjas Caramel (Molnár Ferenc), a
TV2 Megasztár tehetségkutató műsora 2.
szériájának győztese volt a műsor  sokak
által várva várt sztárvendége, aki ismert
dalainak tolmácsolásával nem okozott
csalódást rajongóinak.

Az utolsó műsorszámban a ragyolci
JAMA Band cigányzenekar szórakoztatta
a közönséget. A sportpálya alaposan felá-
zott talaja miatt elmaradt a retródiszkó.
Gondolom, a diszkónál is többen várták a
tomboladíjak sorsolását, hiszen több mint
ötven díj talált gazdára.

A Nógrád Szívében Folklórfesztivált

anyagilag támogatta a KULT MINOR és
Besztercebánya megye, és sok év után
ismét Bodzsár Gyula volt a rendezvény
műsorvezetője.

Mindent összevetve: akik a borongós,
esős időjárás ellenére is kitartottak a
Nógrád szívében megtartott rendezvé-
nyen, egy színvonalas műsorban volt
részük. Köszönet jár mindenkinek, aki
valamilyen módon hozzájárult a rendez-
vény előkészítéséhez és lebonyolításá-
hoz.

-bégyé-
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Az idei „falunapot“ is, akárcsak az előző években, szent-
misével kezdtük. Községünk lelkésze, Dobos Péter atya a Mária
és Márta történetéről szóló ige eseményeit hasonlította össze a
mai kor emberének életével. Rohanunk, gürcölünk, hajtunk a
megélhetésért, de megvan a maga ideje a munkának, és megvan
az ideje a pihenésnek és az ünneplésnek is.

Máriához hason-
lóan mi is előbb az Úr
lábához telepedtünk,
majd lélekben feltöl-
tődve indultunk ünne-
pelni.

A község polgár-
mestere, Híves László
nyitóbeszéde indította
el a mulatságot. Az
idei falunap valóban a
„Legyünk együtt“ je-
gyében zajlott. Soha
nem éreztük még eny-
nyire hitelesnek azt az
elcsépelt jelmondatot,

hogy „együtt ünnepel a község“, mint azon a napon. Még a
fenyegető viharfelhők sem tudtak bennünket megfutamítani, és
a délutáni órákban már mintegy 700 ember szórakozott az öreg
futballpálya rétjén. 

Községi vállalkozók, szervezetek, vadászok, egyéb
közösségek csoportjai vállalkoztak rá, hogy megfőznek egy-egy
katlan gulyást, és megvendégelik a falu apraját-nagyját és min-

den vendégét. Hogy a főzés izgalmasabb legyen, egy gulyás-
főző versenyt indítottunk, amelybe be is nevezett mind a 13
főzőcsapat. Öttagú zsűrit jelöltünk ki az ételek elbírálására.
Zsűrielnöknek Gáspár Beát, a gasztronómia jeles egyéniségét
kértük fel, aki 2017-ben megnyerte a „Konyhafőnök VIP“ főző-
vetélkedőt. Azóta különféle gasztronómiai jellegű rendez-
vények állandó vendége, zsűrije, és azt is illik megemlíteni róla,
hogy immár 4 sikeres szakácskönyvvel dicsekedhet.

A gulyásfőző verseny első helyezettje a LUISZ, azaz a
Lukanényei Ifjúsági Szervezet csapata lett, a második helyezést
a vadászok egyik csoportja nyerte el Híves Róbert vezetésével,

harmadik helyen pedig a Szövetség–Aliancia helyi kép-
viseletében Nemcsok Róbert főztje végzett.

Falunapunk kínálatának palettáján páratlan szolgáltatást
nyújtottak községünk nagyra becsült nyugdíjasai, nagymamái
kivételes szervező képességgel rendelkező vezetőjük, Balko
Zsófika indítványozására. Szilvás gombócot főztek, amelyet
mákosan és prézlisen kínáltak díjmentesen minden édesség-
imádónak. Példaértékű gesztus volt ez a részükről, mivel amel-
lett, hogy bennünket ilyen „macerásan“ elkészíthető finom-
sággal etettek, egyben
hagyományőrzést is
tanítottak nekünk,
hiszen ez az étel ma
már bizony nem min-
dennapi fogás rohanó
életünk konyháján.  

Mindezeken túl
sok egyéb szórakozási
lehetőség kínálkozott
a község lakosai szá-
mára. A gyermekek
örömére többféle ug-
rálóvárat csúszdákkal,
körhintát, arcfestést,
íjászatot biztosított a
község. Rendkívüli attrakciót jelentett a község utcáin
közlekedő kisvonat. 

Vattacukor, popcorn, lángos, kürtőskalács, spirálkrumpli és
színes játékportékáit kínáló árusok sora varázsolt községünk
terére gyermekeink számára „meseországot“. Minden lakosnak
sört vagy üdítőt a község szolgáltatott díjmentesen, a söntést
pedig a Drink bár, M. Bielik biztosította.

Felléptek a lukanényei alapiskola tanulói, a helyi Csemadok
hölgycsoportja pedig egy dalos paródiával mulattatta a közön-
séget. Sztárvendégek a Dívák voltak Budapestről. Fésűs Nelly
és Dorogi Barbara retródiszkó műfajú dalokat adott elő.

Községünk egy fiatal rockzenekarral is büszkélkedhet, akik
idén kiadták első lemezüket „Első lépés“ címmel. A sztár-
vendégek után a lukanényei Flashjet szórakoztatta rajongóit,
majd hajnalig tartó retródiszkó várta a mulatni vágyókat. 

A sok-sok támogatónak köszönhetően értékes tomboladí-
jakat sorsoltunk ki a község lakosai és a vendégek között. 

Ez a nap az összetartozásról szólt. Együtt voltak a családok,
a rokonok. A folyton nyüzsgő, rohanó falusi ember egy kis időre
megállt, megpihent egy baráti beszélgetés, eszem-iszom erejéig,
és az olyan jólesett. 

Köszönet érte a községnek, a támogatóknak, az ételt biz-
tosítóknak, a felszolgálóknak és a rendezőségnek.

Híves Éva, Lukanénye

„Legyünk együtt fesztivál“ Lukanényén
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XIX. SZENT KORONA ÜNNEP IPOLYBALOGON

Minden ünnepnap akkor szép és tar-
talmas, ha az emberek tudnak ünnepelni,
az idő alkalmassá teszi, mintegy beara-
nyozza azt. Sajnos a Szent Korona Ünnep
alkalmával ez Ipolybalogon nem jött ösz-

sze. Egyike a ritka alkalmaknak, amikor
az időjárás képes volt befolyásolni az em-
berek részvételét az ünnepen. Már egész
héten bőven hullott csapadék, és ez foly-
tatódott szombaton éjjel is egészen vasár-
nap délig. Így a megnyitó ünnepség és
maga a szentmise is a templomban volt,
amelybe sajnos csak kevesen fértek be. A

résztvevők a falu közepén gyülekeztek,
majd elindultak a Szent Erzsébet park
felé, ahol megkoszorúzták gróf Esterházy
János mellszobrát, majd elvonultak a
templomba. Itt Lőrincz Sarolta Aranka
éneke után Bálint Péter, a falu polgár-
mestere köszöntötte a jelenlévőket.
Beszédében hangsúlyozta, hogy ez az
ünnep a Kárpát-medencei magyarság

összefogását és megmaradását hivatott
erősíteni. Az ünnepi szentmise főceleb-
ránsa Bábel Balázs kalocsa-kecskeméti
érsek volt, aki prédikációjában kiemelte
az ünnep jelentőségét mind társadalmi,
mind egyházi szempontból. A Szent
Korona összefogja az egész magyar nem-
zetet, feltételezi mindig az isteni hatal-
mat. Mint jelezte, a Szent Koronának szá-
mos közös vonatkozása van a kalocsai
érsekséggel. Az első kalocsai érsek Szent
Asztrid volt, aki II. Szilveszter pápától

elhozta Szent István számára a Szent
Koronát. A szentmise végén átadta
György Ferenc atyának, Ipolybalog plé-
bánosának Szent Asztrid szent ereklyéjét,
mely tovább erősíti a Kalocsa és Ipoly-
balog közti lelki köteléket.

A szentmise befejeztével átadták a
Szent Korona Emlékérmet, melyet ezút-
tal Méry Margit néprajzkutató vehetett át,
aki negyvenöt éven át fáradhatatlan

szorgalommal gyűjtötte a felvidéki ma-
gyar népi és egyházi hagyományokat,

valamint feltérképezte a felvidéki magyar
népviseleteinket. Befejezésképpen dr.
Csókay András idegsebész emelkedett
szólásra. Beszédében a tudomány és a hit
összefüggéseire összpontosított, és emlé-
keztetett Szent István örök érvényű
intelmeire.

A szentmisén közreműködött az
ipolybalogi Szent Korona Kórus és a sal-
gótarjáni Doráti Kamarazenekar Molnár
Ottó és Pászti Károly vezényletével.

Délután a Kápolna-dombon folyta-
tódtak az ünnepi rendezvények, melyek
látogatottságát, mint említettük, a kedve-
zőtlen időjárás nagymértékben befolyá-
solta. Az Árpád-kori templomban ünnepi
hangversenyre is sor került a Muzsika
szárnyain címmel.

Balogh Gábor
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Bemutatjuk:
Lőrincz Máriát, a Középső-Ipoly Mente

Regionális Fejlesztési Ügynökség igazgatóját

Húsz évvel ezelőtt, 2003. június 6-
án került bejegyzésre Nagykürtös
székhellyel a Középső-Ipoly Mente
Regionális Fejlesztési Ügynökség. E
jeles évforduló kapcsán beszélgettünk
Lőrincz Máriával, aki kezdettől fogva
az ügynökség igazgatója.

- Személy szerint a kezdetektől
vezetem az ügynökséget, illetve már a
szervezet megalapításához és bejegyzésé-
hez szükséges lépéseket is én biztosítot-
tam. Kisebb-nagyobb pályázatokkal már
azelőtt is foglalkoztam. Születésemtől
fogva a Nagykürtösi járásban, Ipolykér-
ben élek. Férjnél vagyok, három felnőtt
lányunk van, és a közelmúltban meg-
született az első unokánk. Közgazdasági
és felsőfokú pedagógiai végzettséggel
rendelkezem. Számos térségfejlesztési és
projektmenedzseri képzést, tanfolyamot
végeztem (ez az a szakma, ami állandó
változáson megy át, így a folyamatos
önfejlesztés elengedhetetlen), amelyek
közül talán a PRINCE2 Foundation nem-
zetközi projektmenedzseri tanúsítványt
emelném ki. 2014-ben a SZK Közle-
kedési, Építésügyi és Régiófejlesztési
Minisztériuma munkám elismeréseként
kitüntetésben részesített. Több hazai és
nemzetközi szakmai csoportban dolgo-
zom. Tagja vagyok a „Nógrád“ regionális
márka elbíráló bizottságának, illetve a
HUSK INTERREG Program monitoring
bizottságában megfigyelőként működöm.
A területfejlesztést küldetésemként fo-
gom fel, ahol a hangsúlyt az átgondolt,
szakmailag megalapozott, céltudatos és
kitartó munkára helyezem, mert ez hoz-
hatja meg az itt élők számára a minőségi
változást. Az a tény, hogy szlovákiai ma-
gyar vagyok, a szakmát szlovák és ma-
gyar nyelven egyaránt gyakorlom, óriási
előnyt jelent. Ezért mindenkit arra bizta-
tok, hogy a magyarságát ne hátrányként,
kisebbségi tudattal, olyan emberként élje,
aki mindig mástól várja a megoldást, ha-
nem lássa meg ennek a pozitív odalát is,
és éljen a kétnyelvűségből fakadó lehe-
tőségekkel.

- Kezdjük a beszélgetést a Középső-
Ipoly Mente Regionális Fejlesztési Ügy-
nökség bemutatásával.

A fejlesztési ügynökség jogi szemé-

lyek társulása, közhasznú szervezetként
működik. Az alapító tagok közt nagyrészt
a Nagykürtösi és Losonci járás önkor-
mányzatai, valamint egy-egy kistérségi
társulás, vállalkozás és nonprofit szerve-
zet szerepelnek. 2021-től Besztercebánya
Megyei Önkormányzata is erősíti a tagsá-
got. Tevékenységünk az Ipoly mente kö-
zépső területére, elsősorban a fent emlí-
tett két járás térségére irányul, de több
ügyfelünk van a Lévai járásból, illetve
Szlovákia más régióiból is. Irodánk Nagy-
kürtösön, a posta épületében található. 

-  Milyen céllal jött létre az ügynök-
ség?

- A fejlesztési ügynökség, mint Szlo-
vákia-szerte több hasonló szervezet,
elsődleges küldetése az összehangolt és
hatékony területfejlesztés. Leegyszerűsít-
ve ez alatt olyan tevékenységek összessé-
gét értjük, amelyek helyi és regionális
szinten közvetlenül elősegítik a pozitív
változást, és az ott élők számára előre-
lépést, az életkörülmények minőségi vál-
tozását hozzák. Fontosnak tartjuk, hogy a
helyi és a külső erőforrások felhaszná-
lásával az embereknek legyen lehetősé-
gük a lakóhelyük értékeit megőrizni, és
újakat teremteni. Álljon rendelkezésükre
megfelelő infrastruktúra, gazdasági és
életkörülményeik mutassanak folyama-
tosan emelkedő tendenciát: érezzék jól
magukat azon a helyen, ahol élnek és dol-
goznak. Emellett nem feledkezhetünk el
arról sem, hogy az identitástudat meg-
őrzése egy hely és egy közösség tartós
fejlődésének egyik kulcsa. A legtöbben a
fejlesztési ügynökséggel valamilyen pá-
lyázat kapcsán találkozhattak. A térség-
ben az elmúlt húsz év alatt munkánknak
köszönhetően kevés az olyan település,
ahol nem került sor infrastrukturális vagy
közösségi fejlesztésre. Mindezek ellenére
a fő küldetésünk továbbra is a területfej-
lesztés komplex módon való kezelése,
ahol a közép és hosszú távra való ter-
vezés, az összehangolás, a hatékony part-
nerségek kialakítása kerül előtérbe. Ezek
hiányában sokszor olyan fejlesztésekre
kerül sor, amelyek valójában nem hozzák
meg az adott közösség számára a várt
fejlődést – csak azért pályáznak, mert
éppen erre volt lehetőség. 

A kezdetekkor az országban a fej-
lesztési ügynökségek száma 30-40 között
mozgott, sőt, voltak olyan évek, amikor
ezt a számot is meghaladta, így a terület-
fejlesztési szakemberek lefedték Szlová-
kia teljes területét. Az egyes szervezetek
egymást segítve, az ún. Fejlesztési Ügy-
nökségek Integrált Hálózatába tömörülve
működtek a Közlekedésügyi, Építésügyi

és Régiófejlesztési Minisztérium támo-
gatásával. Bár akkor még nem tudatosí-
tottuk, sajnos mára már egyértelmű, hogy
csupán azokban az időkben működött az
országban valós és koordinált fejlesztési
politika. Az ügynökségeket 2015-től fo-
lyamatosan leépítették. Mára már csupán
20-22 szervezet működik küldetésének
megfelelően. Jelenleg semmilyen állami
támogatást nem kapunk, ezért kénytele-
nek vagyunk elsősorban piaci alapon
működni. Félő, hogy ennek következté-
ben a kistelepülések, amelyek nem
rendelkeznek kellő pénzügyi forrásokkal,
támogatás nélkül maradnak. A megyei
városokban kialakított (mega) tanácsadó
szervezetek nem pótolják a fejlesztési
ügynökségek tevékenységét. A távolabb
eső települések számára a szolgáltatásaik
nehezen elérhetők. A szolgáltatások
igénybevétele idő és pénzigényes. Jelen-
leg Szlovákia az EU-ban az 5. legkedve-
zőtlenebb helyen áll a térségek verseny-
képessége terén. A főváros és az ország
más régiói közti fejlettségi/gazdasági
különbség az országot uniós szinten a 3.
legrosszabb helyre sorolja. Sajnos az
aktuális, az előző kormány által kidolgo-
zott fejlesztési politika a nagyobb vá-
rosok fejlesztését helyezi előtérbe a
vidékkel szemben. Félő, hogy ez a meg-
közelítés a vidék leépüléséhez, a falvak
elnéptelenedéséhez, hosszú távon a fal-
vakban élő idősekről való gondoskodás
ellehetetlenüléséhez vezet, viszont a vá-
rosokban közlekedési, környezetvédelmi,
oktatási és szociális problémákat okoz
majd. Ebből is következik, hogy feladat
van bőven, megoldás is létezik, csak úgy
néz ki, hogy a politikai akarat hiányzik…
Az ügynökségek ma is itt vannak, sok-
szor saját bevételeik kárára segítik a
településeket, vállalkozásokat, a külön-
böző szervezeteket. Mivel a területfej-
lesztés korántsem merülhet ki a támo-
gatási források lehívásában, mi, fej-
lesztési szakemberek továbbra is kitar-
tunk küldetésünk mellett,  és az esetek
nagy többségében térítésmentesen koor-
dináljuk azokat a tevékenységeket,
amelyek előrelépést jelentenek nem csak
egyetlen falu vagy város számára, hanem
térségi szinten is. 

- Húsz év alatt, stílusosan szólva, sok
víz lefolyt az Ipolyon, és ez idő alatt a
regionális fejlesztési ügynökség sok
hazai és nemzetközi rendezvényt, ta-
nácskozást, konferenciát szervezett.
Ezek közül melyek voltak a legemlé-
kezetesebbek, legeredményesebbek? 

- Ez egy nagyon nehéz kérdés, mivel
általában egy fejlesztési szakember 
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számára mindig az aktuális feladat a leg-
fontosabb. Az elmúlt húsz év alatt (a tel-
jesség igénye nélkül) segítségünkkel
óvodák, iskolák, művelődési házak, ön-
kormányzati épületek, orvosi rendelők,
utak, járdák, sportpályák, terek stb. kerül-
tek felújításra és felszerelésre, ipari csar-
nokok épültek, vállalkozók, mezőgazdá-
szok jutottak hozzá modern gépekhez,
berendezésekhez, hogy segítségükkel új
munkahelyeket teremtsenek, turisztikai
látványosságok és szálláshelyek létesül-
tek. Számtalan tanulmány, tervdokumen-
táció, falu- és térségfejlesztési terv, kép-
zési anyag készült szakmai hozzájárulá-
sunkkal.  Több szakmai, kulturális, sport
és közösségi programot bonyolítottunk le. 

Annak ellenére, hogy sokak számára
egy-egy beruházás megvalósítása jelenti
a leglátványosabb eredményt, számomra
mégis az olyan fejlesztések jelentik az
igazi kihívást, ami során olyan komplex
megoldásokat tudunk hozni a térségbe,
amelyek további előrelépést generálnak,
ilyen pl. az Ipoly-hidak építése. Ezen
felül szakmai szempontból talán a leg-
meghatározóbb élmény volt számomra az
EWEN című projektünk, amelyet 2015-
2016-ban nemzetközi részvétellel valósí-
tottunk meg. A tanulmányutak során volt
alkalmunk Európa-szerte megismerkedni
nem csak az adott térség látványosságai-
val, gazdaságával, kultúrájával, hanem az
emberek mindennapi életébe, problémái-
ba, küzdelmeibe és örömébe is kaptunk
rálátást. Sokszor hajlamosak vagyunk
úgy gondolni, hogy más országokban,
más vidékeken az emberek jobban élnek,
vagy könnyebben érvényesülnek. Szem-
besültünk azzal, hogy ez nem így van. A
Szlovákiától sokkal gazdagabb országok-
ban is bőven akad probléma. A leg-
nagyobb különbséget főleg a nehézségek-
hez való hozzáállásban látom. Mi talán
hamarább veszítjük el a reményt, és
kevésbé hiszünk a cselekvés, az önsegítés
és a közösség erejében. Véleményem sze-
rint ezen a téren még sok munka vár ránk.
Az akkor összegyűjtött tapasztalatokat,
megoldási sémákat és kreatív hozzáállást
a mai napig hasznosítom munkám során. 

- A Középső-Ipoly Mente Regionális
Fejlesztési Ügynökség 2004 óta foglal-
kozik  az Ipoly-hidak újjáépítésével. Mit
kell tudni a határfolyón emelt hidak
történetéről?

- Az ügynökség a kezdetek óta segíti
az Ipoly-hidak újjáépítését. Személy
szerint nem csak az ügynökség vezető-
jeként vettem részt a munkában, hanem
az Ipoly-hidak Újjépítésért Polgári Tár-
sulás alapító tagjaként, a későbbiek során
elnökeként is. 

Mint köztudott, az Ipolyon egykor 47
híd állt. Akkoriban a hidak szinte minden
szemközt lévő települést összekötöttek. A
történelem során ugyanezek a hidak el-

választó szerepet kaptak – határhidakká
váltak, majd a legtöbb esetben megsem-
misültek. A határtérség lokális elszige-
teltsége következtében az Ipoly-völgyi
régió a határ mindkét oldalán gazdasági
lemaradást eredményezett. Az első hiva-
talos igény az Ipoly-hidak helyreállí-
tására 1994-1995 környékén fogalmazó-
dott meg. Azóta több próbálkozás, szer-
vezeti és egyéni kezdeményezés volt, ami
egy-egy lépéssel halad a cél felé. Az a
tény, hogy végül a mi csapatunk vitte si-
kerre a térség igényét, több tényező
találkozásától is függött. 

- Megkülönböztetett feladatának
tartja  az ügynökség a hidak újjáépítését.
Miért?

- A híd nem csupán egy közlekedési
infrastruktúrát jelent, hanem olyan kap-
csolódási pontot, ami lehetőséget biztosít
arra, hogy az Ipoly mente ne határtérség
legyen, hanem a határtalan együtt-
működésé. Olyan együttműködésé, ahol a
közös cél érdekében megférnek a külön-
böző nézetek, vélemények, célok és
érdekek. Ahol az önkormányzatok, a
gazdasági szereplők, az intézmények és a
civil szféra együtt tud és akar gondolkod-
ni, és egymást segítve dolgozni. Úgy
érzem, ezen a téren még van feladatunk
bőven, mert a mai világban sokszor az
egyéni érdekek és dicsvágy előbbre
kerül, mint a közösség valós érdeke.
Ipoly-hidat építeni soha nem csupán egy
ember érdeme, hanem számtalan jóakara-
tú ember együttműködése, kellő politikai
akarat és megfelelő pénzügyi forrás is
kell hozzá. Részt venni az Ipoly-hidak
építésében egy életre szóló élmény.
Sajnos az örömbe néha-néha üröm is
kerül. Itt nem az építés során felmerült
gondokra, szakmai, műszaki vagy akár
finanszírozási problémákra gondolok,
mert azokra csodálatos, segítőkész, fel-
készült és elhivatott emberek segítségé-
vel mindig meglett a megoldás. Sokkal
inkább zavar az a kicsinyesség, amikor
olyan emberek, akik a munkából nem-
igen vették ki részüket, a célhoz közeled-
ve egyre nagyobb számban felbukkannak
a semmiből, és a siker élére szeretnének
állni. Az ilyen hozzáállás nem viszi előre
sem a térséget, sem pedig a közösséget.
Mindezekért kárpótol az emberek őszinte
öröme, akik látják, hogyan épülnek a
hidak, és alig várják, hogy újra a Ipoly
két partja összeölelkezzen. 

- Mikor és hol készült el az első
újjáépített Ipoly-híd? Továbbiak újjá-
építése is folyamatban van. Mégpedig
hol, és várhatóan mikor készülnek el?

- Az első két Ipoly-híd építése
fizikailag 2010-2012 között valósult
meg. A Rárós–Ráróspuszta, Madách
Imréről elnevezett híd átadására 2011.
október 11-én került sor. A Molnár
Katalin, az Ipoly-hidak Újjáépítéséért PT

elnöke és mozgatórugója munkásságának
emléket állító Katalin híd ünnepélyes
megnyitása Pető–Pösténypuszta térségé-
ben pár hónappal később, 2012. február
24-én zajlott. Maga az előkészítés ettől
sokkal hosszabb időt vett. A kezdeteknél
nem igazán voltunk tisztában azzal, hogy
induljunk, és mennyi idő szükséges az
indulástól a cél eléréséhez. Rengeteg
tapasztalatot szereztünk, amit hasznosí-
tani tudtunk a további hidak építésénél.
Közvetlenül a Katalin híd átadását
követően már indítottuk a tárgyalásokat
Besztercebánya megye vezetésével, a
magyar és a szlovák felelős miniszté-
riummal és szakemberekkel. Annak
érdekében, hogy Szlovákia és Magyar-
ország közt új határmetszési pontok
meghatározásra kerüljenek, megvalósít-
hatósági tanulmány készült, ahol még az
összes Ipoly-híd lehetséges helyszíne
feltüntetésre került. Aránylag hamar ki-
derült, hogy az Ipolyhídvég-Drégely-
palánk beruházást mindkét ország
egyaránt támogatja. Nem volt ennyire
egyértelmű, hogy a következő helyszín
hol legyen. Míg a magyar fél a Kóvár-
Újkóvár, illetve Hugyag-Szécsény-
kovácsi térségét preferálta, addig a mi
oldalunkon az Ipolyvarbó-Őrhalom
összeköttetést tartottuk olyan megoldás-
nak, ami a lehető legnagyobb fejlődést
hozza a térségnek. Újabb tanulmányok,
analízisek készültek, amelyek végül
megalapozták a döntést az Ipolyvarbó-
Őrhalom hídépítés javára. Ezzel párhu-
zamosan döntés született az Ipolyda-
másd-Helemba Ipoly-híd (amelyet nagy
örömünkre a közelmúltban átadtak a for-
galomnak – gratulálunk mindazoknak,
akik ezért dolgoztak!) és az Ózd-Susa-
Jéne közúti kapcsolat megépítését ille-
tően is (ami sajnos nem valósult meg,
mivel nem került sor az illetékesek
részéről a pályázat benyújtására). Mivel a
cél a határkapcsolat visszaállítása volt,
a szakemberek olyan költséghatékony
megoldásokat kerestek, ami lehetővé
teszi, hogy a költségvetés beleférjen az
INTERREG V-A Szlovákia-Magyar-
ország Együttműködési Program pénz-
ügyi kereteibe. Elindulhatott a pályázatok
elkészítése. A Nagykürtösi járásban talál-
ható két Ipoly-híd megépítésére egy új
pályázati formában – foglalkoztatási cse-
lekvési terv, vagyis pályázati csomag ke-
retében került sor. A 2 csomag összesen 8
pályázatot tartalmaz, amelyek egymás
fejlesztési hatásait együttesen erősítik. A
projektek nagy része főleg munkahely-
teremtésre, vállalkozásfejlesztésre, kapa-
citásbővítésre és a piacképes oktatásra
irányult. A két híd megépítésének befe-
jezését ez év október végéig várjuk. Ezt
követően kerülhet sor az ünnepélyes
átadásra. 

B.Gy.
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Nyár idején, amikor az embernek több ideje van saját magá-
val, testi-lelki egészségével törődni, a kirándulások és utazások
mellett igényt tarthat az anyagi világ logikáján túllépő ter-
mészetfeletti világ jelenségeibe is bepillantást nyerni. Ilyen
alkalom a lelkigyakorlat, amelynek fontos kritériuma a befelé
fordulás, a csend megteremtése, a külvilág hatásainak minél tel-
jesebb kizárása. Mint ismeretes, az elmúlt néhány évben egyre
több magyarországi és szlovákiai hívő körében vált ismerőssé a
horvátországi származású Mijo Barada misszionárius személye,
akinek a lelkigyakorlatain való részvételt egyre nagyobb számú
hívő igényli abszolválni. 

Mons. Dobos Péter lukanényei esperesplébános meg-
hívására júliusban Mijo Barada először érkezett az Ipoly menti
kis faluba, Lukanényére. Péter atya közel egy éve tette meg az
előkészületeket, hogy plébániája területén, a helyi Minden-
szentek-templomban fogadni tudja a misszionáriust, valamint
vendégül lássa Laczkó István atyát, a lelkigyakorlatok
koordinátorát és annak pap segítőjét. Ehhez kapcsolódik Marian
Chovanec besztercebányai püspök atya engedélye és imáinak
kísérete, hogy e lelkigyakorlat egyházmegyéje ezen egyház-
közösségében lelki haszonnal járjon. Már az előzetes
regisztráció során 110 érdeklődő jelentkezett be a háromnapos
eseményre közeli és távolabbi településekről. 

Mijo Barada személyében rendkívül alázatos szívű és szelíd
lelkű embert tapasztaltunk meg, aki teljes szívvel és lélekkel
imádja Istent, és szereti az egyházat, melyben felszentelt
papokkal együttműködve végzi korszerűen az Istentől rábízott
prófétai feladatát. 

Bűn és megtérés címmel saját életén keresztül a katolikus
tanítással karöltve mutatta be azt az életutat, amit ő maga bejárt.
Személyes tanúságtételében rámutatott a hit és az ima erejére.
Beszélt legnagyobb nehézségeiről, megpróbáltatásairól,
csalódásairól, az őt ért kísértésekről, majd arról, hogyan lehet
éppen a legnagyobb kísértés idején megtartani és bátran vállalni
hitünket. Ő maga megtapasztalta, amit hitelesen elmondott,
hogy ha Istenre bízzuk magunkat, ha elfogadjuk akaratát, akkor
bármi is ér bennünket, Isten mellettünk lesz és megsegít.

Lelkigyakorlatos programunk minden reggel dicsőítéssel
vette kezdetét, melyben a helyi kántoron és énekesen kívül a
balassagyarmati éneklőcsoport tagjai is énekeltek. A délelőtt
folyamán két elmélkedést hallhattunk, ezt követte az ebéd-
szünet. Délután egy elmélkedést hallhattunk, amelyet szentség-
imádás és rózsafüzér követett. A szentségimádás alatt lehetőség
volt szentgyónásra, illetve lelki beszélgetésre. Ebben segítségre
jöttek a környező falvak lelkipásztorai is. Majd lelkigyakor-
latunk csúcspontja a szentmise volt, amelyben a homíliát
mondó lelkipásztorok az aznapi evangéliumi részleteket
magyarázták. Lelkigyakorlatunk második napján éjszakai
szentségimádást tartottunk óránként beosztva.

Mijo Barada arra buzdított minket, hogy tegyük meg a hit
három lépését: elsőként fogadjuk el a helyzetet, keresztünket,
második lépésben adjunk hálát ezekért a keresztekért, mert ez a
hit jele. A hála elsősorban akaraterő és nem az érzelmek
kérdése. Ezáltal a lelki sebek értelmet nyernek, és világossá
válik a cél. A harmadik lépésben kérjük Istent, hogy az adott
helyzetben dicsőüljön meg, vagyis engedjük, hogy Isten gon-
doskodjon helyzetünk megoldásáról. 

A misszionárius témakörei közé tartozott még az 1.
parancsolat elleni bȕnök veszélyei, benne az ezoterikus gyakor-
latok negatív hatásai. Továbbá beszélt a nemi tisztaság
fontosságáról és a nemiség bűneinek következményeiről, a
magzati élet ellen elkövetett bűnökről és az azokból való gyó-
gyulásról.

Legfontosabb elhangzott téma volt a bűn és megtérés
kérdése, nagy hangsúlyt fektetve a szentgyónás jelentőségére. A
halálos bűn állapota a legsúlyosabb állapot, amibe az ember
belekerülhet, mert ott nincs Isten kegyelme. Alapos szentgyónás
nélkül nincs lelki növekedés. Mi maradt nekünk? – tette fel a
kérdést az előadó. Az, hogy betöltsük küldetésünket, és a meny-
nyországot elnyerjük. 

Mijo Barada gondolatai annak felismerésére indítottak min-
ket, hogy igazából fel sem tudjuk fogni eléggé, milyen hatalmas
a mi Istenünk, ezért imában vigyük eléje konkrét prob-
lémáinkat. Életünknek van értelme, ha engedjük, hogy Isten
dicsőüljön meg benne – zárta elmélkedését a lelkivezető. 

A háromnapos lelkigyakorlat megvalósulásáért köszönet
illeti a minket befogadó Dobos Péter atyát, valamint plébániája
segítő munkatársainak vendégszeretetét, akik ebéddel és
frissítővel szolgáltak. Köszönet illeti Laczkó István plébánost,
akinek koordinálásával jött közénk Mijo Barada. Köszönet a
magyar nyelvű tolmácsolásért, és hála legyen az Istennek, hogy
áldását adta az egész lelkigyakorlatra. 

Medve Erika
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Az az igazság, hogy nemcsak gyakorló katolikusok, hanem
még papjaink közül is kevesen hallották a dalmáciai Splitben
(Horvátország) 1960-ban született Mijo Barada misszionárius
nevét. Tanulmányait a zágrábi mezőgazdasági egyetemen végezte.
A mandarin- és burgonyatermesztés elismert szakértője. Saját bir-
tokán dolgozik, valamint számos tudományos intézmény szak-
tanácsadója hazájában és szerte a világon. Feleségével, Erikával
boldog házasságban él, amelyet a Jóisten négy gyermekkel áldott
meg. 2010-től tagja a Windesheimi Kanonokok Ágostoni
Kongregációjának (így Ázsiában és Afrikában is). A nevük: „Az
Isteni Szeretet Misszionáriusai“.

Isten iránti buzgósága hamar megmutatkozott az életében a
kommunizmus és a délszláv háború fenyegetései ellenére is. 1983
óta vezet imacsoportokat és szemináriumokat a lelki megújulás
témájában, mindig papokkal együttműködve. A világ sok táján,
például Japánban többször is, tartott lelkigyakorlatot, de elsősor-
ban a Balkán háború sújtotta területein. „Mindazoknak a fájdal-
maknak és szenvedéseknek, amelyeket az életünk során tapasz-
talunk és hordozunk, gyökerei az életünk fejlődési szakaszaiban,
családfánkban, továbbá abban a térségben lehetnek, amelyben
élünk“ - vallja Mijo Barada.

Joel próféta jövendölését idézve Mijo Barada kijelentette:
„Isten a Lelket adja nekünk“, de ennek befogadásához a szív tisz-
tasága szükséges. Ezért elengedhetetlen, hogy a világ egyetlen
démona se uralkodjon a lelkünk felett. Ahogy Assisi Szent
Ferenccel elkezdődhetett a kereszt korszaka az egyházban, amely
aztán megszülte az Eucharisztika korszakát, úgy azt láthatjuk,
hogy az Oltáriszentség korszaka napjainkban éppen a Szentlélek
korszakát szüli. Nem véletlen, hogy Mijo Barada misszionárius
szüntelenül imádságra buzdít a katolikus papokért, akiknek hatal-
ma és szolgálata révén Jézus szentségi módon jelenik meg temp-
lomaink oltárán.

A világszerte ismert misszionárius Magyarországra mindig
testvérként érkezik, nem feledve: magyarok és horvátok sok
évszázadon keresztül békében élhettek ugyanabban az államban.
Csak az elmúlt két-három hónapban Sopronban, Kaposváron,
Földeákon, Esztergomban, Budapesten, de Erdélyben is: Kolozs-
váron, Gyergyószentmiklóson, Gyímesközéplokon, Marosvásár-
helyen tartott lelkigyakorlatot.

Mons. Dobos Péter lukanényei esperesplébános meghívására
pedig július 21-23-án háromnapos lelkigyakorlatra érkezett
Lukanényébe. Bár nem először járt Szlovákiában, korábban Rév-
komáromban és Trencsénben is nagy érdeklődés kísérte előadásait.
Hasonlóképpen Lukanényén is, hiszen amint azt Péter atya el-
mondta, 120-an regisztráltak a „Bűn és megtérés“ címmel tartott
lelkigyakorlatra. Nemcsak helybeliek és környékbeliek voltak
jelen ezen a lelket feltöltő rendezvényen, hanem távolabbi tele-
pülésekről is, például Nyitráról, Fülekről, de Kolozsvárról és
Farkaslakáról is. Ez utóbbi erdélyi településről egy öttagú család
jelentkezett, három gyermekük közül a legkisebb mindössze 10
hónapos volt. A lélekemelő és megtérésre buzdító színvonalas elő-
adások mellett természetesen szentségimádás, gyónási lehetősé-
gek, lelki beszélgetések is részét képezték a háromnapos lelkigya-
korlatnak, amelynek megszervezésében oroszlánrészt vállalt ma-
gára a hívek lelki megújulásán sokoldalúan fáradozó Dobos atya.   

A lelkigyakorlat résztvevőinek példás ellátásáért nagy
köszönet jár mindazoknak, akik három napon át segédkeztek az
ételek elkészítésében, felszolgálásában is.

-bégyé-  

Nagyboldogasszony – így
honosodott meg az elnevezés az
ünnepeink között. Az ünnep,
amelyen megüljük, hogy a Bol-
dogságos mindenkor Szűz Mária
földi életének befejeztével testes-
tül, lelkestül a mennyei dicsőség-
be vétetett, így szerepel az
általános gyakorlatban: Nagybol-
dogasszony. Ahol a „nagy” jelen-
tése, hogy nem a kicsi, vagyis

nem a gyermek Mária, hanem immáron a nagy, a felnőtt, az
anya, a példakép, a minta. 

A „boldog” jelentését talán nem is kell magyarázni,
elég egyértelmű (-nek tűnik). Mert a szakrális jelentése
magával hozza azt a fajta tartalmat is, ami a földi boldogsá-
got is eredményezi. És noha felesleges részletezni, mégis
valamiként ma ezt kell tenni! Az „asszony” jelentése is
nagyon fontos. Talán korunkban éppen erről lehetne még
célzottabban beszélni, amikor a gender-ideológia befészke-
li magát az emberi gondolkodásba, és már nem számít poli-
tikailag korrekt beszédnek arról szólni, hogy van férfi és
nő, és a kettő közötti különbség nem döntés kérdése,
hanem Isten tervében meglévő tény. Hogy van anya és apa,
hogy van férj és feleség. És az asszony az a nő, aki felesége
lett egy férfinak, és anyja lett gyermekének. És így még az
is teljesebb értelmet nyer, hogy etimológiailag az asszony
úrnőt, királynőt jelent. Mert házában, családjában igenis
ilyen felelőssége van az asszonynak: békét teremt, mint a
királynő, élelmezési minisztériumot vezet, mint a legfőbb
intéző, gazdálkodási menedzsment szakon gyakorlati
teendői vannak…

Mint Nagyboldogasszony, beépült a szóhasználatunk-
ba, azonosítjuk Máriával, és valahogy, sajnos, le is zárjuk
azzal, hogy neki ez megadatott, neki sikerült, de a történet
itt befejeződik. Holott pont az lenne a lényege, hogy benne
eredendően az egész emberiséget látjuk, hiszen, ahová ő
eljutott, oda kaptunk meghívást mindannyian. Mi is
lehetünk boldog emberek!

A boldogságot, persze, mindenki a maga elgondolása
szerint szeretné elérni, megélni. De a boldogság egy olyan
életforma, amelyet az Istennel megélt élet tudja biztosítani,
hiszen eredendően úgy lettünk „kitalálva”, hogy az ember
kapcsolatban van Istennel.

A Zsoltárok könyve első fejezetének legelső verse így
kezdődik: „boldog ember”: „Boldog ember, aki nem követi
a gonoszok tanácsát, nem áll a vétkesek útján, és nem ül le
a gúnyolódók gyülekezetében, hanem az Úr törvényében
leli kedvét, s törvényét éjjel-nappal eszében forgatja!
Olyan, mint a folyóvíz mellé ültetett fa, amely idejében
meghozza gyümülcsét, és amelynek nem hull le a lombja.
Boldogul minden dolgában.” (Zsolt 1,1-3) Már az is na-
gyon beszédes, hogy a világirodalom gyöngyszemének
számító Biblia lírai részét képező zsoltárok közül már az
első rámutat arra, hogy mi jelenti az ember számára az
igazi boldogságot.

Nagyboldogasszony hite és élete példa arra, hogyan
lehetünk mi is boldog emberek: mindig az igazak útját kell
választanunk! Nagyboldogasszony ünnepe tanítson meg
bennünket arra, miként lehetünk mi nagyon boldog
emberek!

Balga Zoltán

Mijo Barada lelkigyakorlata Lukanényén
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Járásunkban az idén 24. alkalommal ren-
dezzük meg a magyarnóta-énekesek országos
versenyét Őszirózsa címmel. Úgy gondoltuk,
hogy a magyar nóta népszerűsítését havila-
punkban is vállaljuk azzal, hogy minden szá-
munkban leközlünk majd egy-két nótát, melyek
közt lesznek örökzöldek, népszerűek, de kevés-
bé ismertek vagy ismeretlenek is. 

Az idei Petőfi-emlékévhez kapcsolódva min-
den hónapban lapunkban is közzéteszünk egy-
egy, nóta-ként is közismert Petőfi-verset. 

Régi nóta, 
híres nóta

Harminchárom rózsafámon 
harminchárom a rózsa, rózsaszál.
Én nem bánom, mind levágom, 

állj csak vélem galambom szóba már.
/:Csak azt kívánom, légy a párom, 

nékem senki más nem kell.
Életemnek édes egy szál rózsaszála 

örökre te leszel.:/

Rózsaszínű lesz az élet, 
hogyha végre kimondod az igent.

Rózsakertbe viszlek téged, 
rózsa nyílik szívembe idebent.

/:Csak légy mellettem éjjel-nappal, 
nékem semmi más nem kell,

Életemnek édes egy szál rózsaszála 
örökre te leszel.:/

Cselényi László:

Ki m e r í th e t e t l e n  t e n g e r
Július végén kaptuk a hírt, hogy elhunyt Cselényi

László költő. Lapunkban annak okán emlékezünk rá,
hogy ipolybalogi kötődése is volt felesége, Dobos
Magda révén. Ennek kapcsán sokat tartózkodott
Ipolybalogon, ahol a természetet kereste és az alkotói
magányt. A kilencvenes években többször is találkoz-
tam vele, véleményt cseréltünk a helyi és a szélesebb
társadalmi viszonyokról. Aztán elmaradozott, előbb

felesége, majd nemsokára ő is eltávozott az élők sorából. A világhálóról vet-
tük rövid életrajzát, és könyvajánlónkban felidézzük egyik verskötetét. 

Cselényi László 1938. március 15-én született Gömörpanyiton, meghalt
2023. július 23-án. József Attila-díjas író, költő, újságíró, műfordító, egyete-
mi tanár. 1956-1960 között a Comenius Egyetem magyar-szlovák szakán
tanult Pozsonyban. 1960-1962 között a pozsonyi Hét szerkesztője volt.
1962-1965 között az Új Ifjúság szerkesztőjeként dolgozott. 1965-1966
valamint 1968-1970 között Párizsban az Institut des Professeurs de
francaises á ľÉtranger tanfolyamán vett részt. 1967-1978 között a pozsonyi
Madách Könyvkiadó munkatársa volt. 1978-tól írásaiból él Pozsonyban.
1991-1998 között a nyitrai Konstantin Egyetem hungarisztika tanszékén
oktatott. 1970-ben feleségül vette Dobos Magdolnát. Két lányuk született:
Zsuzsanna (1972) és Lilla (1974).

A szlovákiai magyar irodalom merészen kisérletező egyénisége. Korai
lírája Juhász Ferenc dinamizmusára és képhalmozására emlékeztet, később
analitikus riportverseket írt, majd párizsi élményei ösztönzésére neoavant-
gárd Gömört és Párizst egybefogó, szabad asszociációs nagy kompozíciót,
makroverskultúrákat alkotott. Mintegy 278 műve jelent meg és hat
műfordítása. Díjai: Madách Imre-díj (1987), Mikes Kelemen-díj (1989), a
Szlovák Írószövetség díja (1990), Madách Imre-díj (1999), Arany János-
jutalom (2000), Madách Posonium-díj (2002), A Szlovák Köztársaság
Ezüstplakettje (2005), Gömörpanyit és Tornalja díszpolgára (2005).

Ne hallgass az emberekre akármit beszélnek.
Csak egy úton járj, amelyet kiszabott az élet!
Legyen az a boldogságod vagy a végzet útja,

Visszafelé soha se nézz, 
és hogyha majd bárhová érsz,

Ne gondolj a múltra.

Ne hallgass az emberekre, csak a szív szavára,
Akárki is szól utánad, ne nézz soha hátra.

/:Menj szépen a szíved után, nevetve vagy sírva!
Mert az ember akármit tesz, 

az élete mégis úgy lesz,
Ahogy meg van írva.:/

Világoskék a csillagos éjszaka,
Tárva, nyitva szobámnak az ablaka,
Refr.: Az ablakból tekintetem az égen,
Lelkem pedig angyalomnak ölében.

A csillagos ég és az én angyalom
Mindennél szebb, ami csak szép, mondhatom,
Refr.:Én legalább a világot bejártam,
De ezeknél szebbet sehol nem láttam.

Petőfi S.: Világoskék a csillagos éjszaka

Kimeríthetet len tenger  
Irodalmi barangolások az ókortól napjainkig 

„A nélkülözhetetlen 100 könyv, A sámánénektől a
posztmodern show-ig, Sokágú síp, Negyedvirágzás, avagy
(volt-e, lesz-e) hát cseh/szlovákiai-felvidéki magyar iro-
dalom?, Égtájakat keresve. Öt könyv, mely 1998-tól
2006-ig jelent meg a dunaszerdahelyi Lilium Aurum
Kiadó gondozásában. Öt könyv, mely a szerző, a kilenc-
venes években a nyitrai Konstantin Egyetem oktatója-
ként is tevékenykedő Cselényi László költő műfaji meg-
jelölése szerint: bevezetés a világirodalom tanulmányo-
zásához, barangolás az irodalomban, olvasónapló és
művelődéstörténet dióhéjban. Tegyük mindjárt hozzá, az ókortól napjainkig
művek százai révén megfordulva mindenütt e bolygón, ahol irodalom termett
vagy terem. A nyolcvanas évek elejétől publikálja ezt a fajta prózáját Cselényi
László, gyakran a rá oly jellemző szubjektív, szenvedélyes közelítéssel és véle-
ménynyilvánítással, neoavantgárd poétikájának, költészete karakteres montázs-
technikájának stílusjegyeit is alkalmazva. Melyek természetesen ebben az öt
könyv bőséges anyagából készült válogatásban is fellelhetők számos írásban, de
az egészet tekintve is. Éppen ezért jegyezhetjük le itt, ha maga a költő mint szerző
értelemszerűen nem szerepel/het/ ebben a könyvben /sem/ külön „szócikkben”,
illetve cím alatt, mégis jelen van a versesköteteiből ismert formai megoldásaival,
egy-egy irodalmon, írói portrén vagy műismertetésen belül is megtapasztalható
sokirányú elindulásaival és visszatéréseivel, körkörös – közben az olvasót újabb
tényekkel, adatokkal, idézetekkel gyarapító – mozgásaival. Az elemzés hiányának
ellenére, hitünk szerint, így válik ez a kötet is dinamikus összefüggések rendsze-
révé, egyfajta értékinventáriummá, mely a szerző első, bevallott szándéka szerint
végeredményben ismeretterjesztés diákok, tanárok számára. Persze haszonnal
forgathatja mindenki, aki tájékozódni szeretne az irodalom időben és térben
egyaránt távoli vagy közeli tartományaiban, az ősi japán literatúrától kezdve nap-
jaink szlovákiai magyar irodalmának legifjabb nemzedékéig. Világítótorony és
iránytű egyszerre.” Balogh Gábor
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Az elmúlt hónapban bőven kijutott a nagyobb szárazságok-
ból, aztán az elmúlt héten a hideg, esős időből, pusztító
viharokból is. A kiszámíthatatlan időjárás most nehéz feladat elé
állítja a kertészeket, holott az augusztus igazán termékeny
hónapnak számít: lehet végre bőséggel szüretelni!

Most van itt az ideje a paprika, a paradicsom, a cukkini, a
padlizsán, az uborka, a brokkoli, a cékla, a vöröshagyma és a
csemegekukorica szedésének.

Augusztus elején vethetünk még rövid tenyészidejű
zöldborsót, tépősalátát és spenótot is, a hónap közepén pedig
lehet még kínai kellel és téli retekkel feltölteni a sorokat. A
hónapos retek a nyári melegben félárnyékos vagy árnyékos
helyen gyorsan fog fejlődni. A fodros kel és a póréhagyma
palántái a végső helyükre kerülhetnek. Ha most vetünk áttelelő
salátát, és októberben szétültetjük őket, tavasszal örvendhetünk
a korai, friss saláta szüretelésének. Augusztus második felében
vethetünk még sárga vagy zöld hüvelyű babot, újra vethetünk
zöldborsót a megüresedett ágyásokba, de megpróbálkozhatunk
a téli fekete retek vetésével is! Ennek a fajtának nagy előnye,
hogy rendkívül jól tárolható, és sokrétűen fel lehet használni a
konyhában.

Szedjük fel a vöröshagymát, amelyet télire be akarunk tárol-
ni. Ha elszáradt a lombja, ne halogassuk a felszedést, mert esős
időben új gyökereket fejleszt és kihajt. Felszedést követően
válogassuk szét a terményt: a sérülteket friss fogyasztásra
különítsük el, az épeket, egészségeseket hagyjuk száradni.
Egészen a fagyokig tárolhatjuk kint a levegőn, utána fagy-
mentes helyre kell vinnünk.

Augusztusban még gondolnunk kell a dinnye felszedésére
is. A sárgadinnyét és cukordinnyét akkor válasszuk le az
indájáról, amikor a kocsány tányérja könnyen elválik a
gyümölcstől. A görögdinnye indáján látható egy kacs: ha ez
megfásodott és megbarnult, és a dinnye kopogtatásra mély,
döngő hangot ad, akkor szedhetjük is.

Itt az ideje a szamóca telepítésének is! Az idősebb szamó-
caágyásból kapával vagy kézi ásóval könnyen ki lehet emelni a
gyökeres palántákat. A telepítés során ügyeljünk arra, hogy a
palánták a földben se magasabban, se mélyebben ne álljanak,
mint ahogy az eredeti helyükön voltak! Az ültetést alapos beön-
tözéssel zárjuk, majd a következő év májusában gyönyörköd-
hetünk is a növények virágaiban, júniusban pedig a friss ter-
mésben.

A hónap végén kiszedhetjük a korai paradicsom letermett
töveit, majd az ágyás kitisztítása és megfelelő mennyiségű kom-
poszt bedolgozása után a helyükre kerülhet a petrezselyem,
spenót, áttelelő saláta is! A spenótnál figyeljünk arra, hogy a túl
gyenge vagy éppen túlfejlett növények nem fognak jól áttelelni. 

Augusztus elejétől- közepétől szeptember végéig vethetünk
talajtakaró növényeket az elárvult, feltakarított ágyásokba. A
vetés művelete nem igényel ásást. Úgy járjunk el, mintha
fűmagot vetnénk.  Az a lényeg, hogy a magvaknak legyen ide-
jük kicsírázni, betölteni a sorokat zöld tömeggel. Növekedésük
egészen az első komoly fagyokig eltart. Ezt követően elhalnak,
visszafagynak. Télen elbarnult növényi maradványaik befedik a
talajt. A tavasz beálltával felélednek, és folytatják a növekedést.

Mielőtt az ágyást újra használatba vesszük, forgassuk be a
növényeket a talajba.

A hüvelyesek közül megemlíthetjük a sziki kendert, amely
nem csak a száraz körülményeket tűri, gyökérzetével hasznosít-
ja a talaj tápanyagtartalmát, hanem a gyökérgümőiben élő
nitrogénkötő baktériumok réven mintegy nitrogénnel trágyázza
is a talajt. Zöldségek és gyümölcsök között kiváló takaró-
növény. Elnyomja a fonálférgeket. Kb. 8-10 hétre van szüksége
az első fagyok beállta előtt. Vethetünk még lóbabot, amely kb.
az első fagyok körül a virágzás állapotáig jut el, és a talaj
nitrogéntartalmát növeli vagy facéliát, ami a talaj foszfortar-
talmát növeli.

Augusztus  a kertekben

Növényvédelem

Folytatni kell a szőlő védelemét. Az időjárás kedvez a
lisztharmat terjedésének, a növény minden zöld részét megtá-
madja. Nagyon oda kell figyelni az egészségügyi várakozási
időre. Ajánlatos bioszert alkalmazni, ilyen az AQ 10, melynek
használata után nincs várakozási idő. Regisztrált szerek még:
Cabrio Top (35 nap), Dynali (21), IQ-Crystal (42), Kumulus
WG (5), Thiovit Jet (3), Topas 10 EC (28), Vivando (28), Zato
50 WG (35). A kéntartalmú vegyszereket csak 25 fok alatti
hőmérsékleten szabad használni, és némelyik direkttermő fajta
érzékeny rá. Fontos a hónaljhajtások eltávolítása, ezek még
ilyenkor is megfertőződhetnek peronoszpórával, de főleg azért,
hogy a lombozat szellős maradjon.

A magról vetett káposztafélék legveszélyesebb kártevője a
káposztabolha. A legjobb védekezés ellene a fátyolfóliás
takarás. Nagyon elterjedt kártevő a molytetű-liszteske is.
Ellene a Neemazal T/S-et használhatjuk. A vegyszerezést 3-4
naponként többször meg kell ismételni, de így is csak csökken-
teni tudjuk az egyedszámot. A permetlébe tegyünk Agrovital
ragasztószert. Ez nemcsak a permetlé jobb tapadásához
szükséges, hanem a kártevők mozgását is fékezi, ezért sok
elpusztul tőle. Hasonló hatásuk van az olajtartalmú, biológiai
védekezésre forgalmazott szereknek is.

A szabadföldön nevelt paradicsomot nedves, párás, fülledt
időben a paradicsomvész, száraz melegben az alternária veszé-
lyezteti. Mindkét betegség ellen hatásos szerek: Cuproxat SC,
Champion 50 WG, Kocide 2000 és Kuprikol 50.

A petrezselyem levelét gyakran megtámadja a lisztharmat.
Tépjük le a beteg és elszáradt leveleket, így a növényzet
szellős lesz, az újonnan növekedő levelek pedig egészségesek.

A gyümölcsfák, főleg a csonthéjasok nyári metszését
ilyenkor ajánlott elvégezni. Nyári metszéskor a sebek gyorsan
beszáradnak, és sem gomba-, sem baktériumos betegségekkel
nem fertőződnek meg a fák. Ilyentájt kezdődik meg a jövő évi
termőrügyek kialakulása. Ha a fölösleges ágakat eltávolítjuk, a
megmaradtak jobban berakódnak termőrüggyel, és az ágak is
jobban beérnek, erősebbek lesznek. 

-ber-
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P r o g r a m a j á n l ó

Dicső István, nagy királyunk,
Téged ég s föld magasztal,
Téged tisztel kis országunk,
Első szent urának vall.

Tőled vette fényességét,
Méltóságát, érdemét,
Koronája ékességét,
Hitit, kincsét, mindenét.

Elbujdostál, megkerestünk,
Áldott légyen a szent ég!
Országunkba bévezettünk,
Szívünk örömében ég!

Drága kincsünk, feltaláltunk:
Magyarország, vigadozz!
Itt van, kit óhajtva vártunk,
Ezer áldásokat hoz.

Íme, a te reménységed,
Ínségedben ide nézz:
Isten után erősséged,
Megoltalmaz ez a kéz.

Megvigasztal minnyájunkat,
Hatalmunkban vastagít,
Megtágítja országunkat,
Végig megtart, boldogít.

Budán nyugszik; Buda vára,
E szentséget megböcsüld!
Atyja után, nem sokára,
Biztat az ég: Imrét küld.

István mellett itt lész fia,
Megtestesült angyalunk,
Megszerzi ezt két Mária,
Égi s földi asszonyunk.

Faludi Ferenc: 

SZENT ISTVÁN
KIRÁLYHOZ
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